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VIDA ACADÈMICA
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BUTLLETÍ INFORMATIU NÚM 7. INFORME DEL PRESIDENT AL PLE
DEL DIA 20 DE MARÇ DE 2007.

Benvolguts acadèmics i amics.

Aquest és el primer Ple de l’any 2007. En el primer trimestre cal
remarcar com a punts més destacats, els següents:

Gabinet de premsa. Un dels temes que s’han plantejat, de manera
relativament continuada, és la poca difusió de les activitats de
l’Acadèmia i fins i tot el desconeixement que és té de la mateixa.
Més i tot algunes persones, que haurien de saber-ho, i ho sa-
ben, confonen a vegades l’Acadèmia del carrer del Carme i la de
la Bonanova, ara a Can Caralleu. El fet que el número de carrer
de l’adreça anterior de l’Acadèmia de Ciències Mèdiques i el
nostre fossin el mateix, el 47, hi ajudava bastant. I fer una mixtu-
ra dels dos noms tampoc era excepcional. Això es deu al fet, que
sí que és excepcional, que en una mateixa ciutat hi hagi dues
acadèmies de medicina, d’origen i funcions diferents, i que a
més es “porten” bé entre elles. El cas és que l’Acadèmia de
Medicina és més aviat poc coneguda entre la societat civil. Per
altra banda això passa amb totes les Acadèmies, i els qui fan
cultura des del vessant científic o tècnic són menys coneguts i
tenen menys repercussió mediàtica que els qui es dediquen a
les arts o les lletres. Aquest és l’antecedent i per això s’havia
parlat d’un possible gabinet de premsa, que ara hem posat en
funcionament. Per la gestió del secretari general, el doctor Ramon
Trias, es va contactar amb la senyora Cristina Aced, periodista,
que ha iniciat una tasca eficaç des del mes de gener. Els actes
fets aquest trimestre ja han tingut una considerable difusió, han
estat anunciats en diversos medis, han tingut ressò en medis
escrits (premsa normal i premsa mèdica), audiovisuals (ràdio)  i
a internet. I així tenim un dossier del col·loqui sobre els medis
de comunicació, que va portar el doctor Solé Balcells; sobre la
lliçó inaugural de curs i sobre l’ingrés del doctor Carles Cordon
com a acadèmic d’honor. També, més recent, el col·loqui que va
portar el doctor Mascaró sobre “Controvèrsia...”.

Segell de correus. Un segon aspecte de difusió ha estat l’edició, per
la Fàbrica de la Moneda i Timbre, d’un segell de correus, amb plena
validesa postal. S’ha fet dins del concepte de sèrie “Tu sello”, creat
el mes de desembre passat, just acabant l’any.  Hem estat amatents

i ja hem demanat una primera emissió, amb la imatge de la sala
Gimbernat, que és la més emblemàtica de l’Acadèmia. Tots els
acadèmics han d’haver rebut ja una carta (es va posar al correu el
divendres passat) amb el franqueig amb aquest segell i a dins dos
exemplars per si els volen guardar o utilitzar.
Cal dir que això no és gratuït del tot. El valor de franqueig és de 30
cèntims, el d’una carta ordinària normal. I el cost és d’1 euro. Això
evita la utilització massiva. Per altra banda la tirada és bastant
limitada. Però pot servir com a instrument de coneixement de
l’Acadèmia entre altres institucions, o on convingui. Es fan en fulles
de vint-i-cinc exemplars. Hi ha disponibles cinc-cents exemplars a
preu de cost.

Places d’acadèmics. Avui, en la sessió ordinària hi ha la proposta
de dos acadèmics corresponents forans, en aquest cas el dos són
de Lleida. Recordem que es van reservar deu places per a no
residents a l’àrea de Barcelona (regió 1), se’n van cobrir quatre (tres
de Girona i una de Manresa) i encara en queden quatre més, per les
quals es poden rebre propostes acompanyades de curriculum.
També obrim el periode de proposta d’acadèmics corresponents
afins, és a dir persones que fan alguna tasca d’interès sanitari però
no cal que siguin llicenciats o doctors en medicina. S’hi reserven
també deu vacants.
Les places de numerari s’estan cobrint. Ara som 55 en ple exercici,
més un numerari emèrit. Hi ha dos electes, el doctor Antoni Bayés,
amb lectura prevista amb un diumenge reservat el maig o juny,  i el
doctor Xavier Forn. Avui fem la selecció dels candidats a la plaça de
Fisiologia. Properament el secretari general convocarà a les seccions
per a les propostes per a un acadèmic numerari afí. I la última
vacant de la sèrie, per a cobrir els seixanta setials, es proposarà,
en el proper ple, per a un acadèmic que no correspongui a les
regions sanitàries de Barcelona, Tarragona i Lleida, que ja estan
cobertes, en principi doncs per a les demarcacions de Girona o la
Catalunya Central.

Activitats. Tenen, en un document a part, el calendari d’activitats
previst per aquest proper trimestre, fins a l’estiu. En principi el
proper ple està previst pel dimarts dia 12 de juny.  Així durant el
primer semestre de l’any hi ha programades nou activitats científiques
més dos plens, en total onze sessions, el que està dins del marge
marcat. D’elles dues són conjuntes, una amb la Fundació Educació
Mèdica i una altre amb l’Acadèmia de Ciències Veterinàries.



Revista de la Reial Acadèmia de Medicina de Catalunya - Volum 22, número 1, Gener-Abril 2007

20

Economia. Com a punt més impòrtant queda encara pendent la
signatura per part de la Conselleria de Salut, de l’acord de pròrroga
del conveni quadriennal de finançament, que en l’últim període va
ser de 60.000 euros/any. Sembla que hauria d’anar de manera
automàtica, ens han dit que no hi ha cap problema, però manca la
signatura formal del document. És un tema que afecta tant a
l’Acadèmia de Medicina com a la de Farmàcia.
Amb un acord previ de demanar-ho, s’ha fet la petició a la Conselleria
d’Economia per a la concessió d’un ajut, de dos-cents mil euros, per
a fer la rehabilitació de l’espai del segon pis, que ara està ocupat
principalment per moltes caixes de llibres, procedents de la
transformació de l’antic espai de biblioteca, amb suport metàl·lic,
de la banda mar de la planta baixa en guarda-roba i urinaris. També
els llibres dels prestatges metàl·lics que hi havia a les dues bandes
de l’avantporta sud, i en el passadís circular, amb els llegats fets
pels doctors Martorell, Bartrina, Valdecasas i Pumarola. En total
més de tres mil llibres, més els que ja hi havia a dalt, que no
estaven catalogats ni comptats.

Revista. És el punt que en aquest moment tenim més clarament
pendent. Ja es va explicar a la sessió anterior que hi havia un
increment del cost que no era assumible. S’ha intentat negociar una

edició més barata i esperem la nova oferta (o contraoferta) de Doyma.
De tota manera, a més, la posarem a la pàgina web en edició digital,
encara que en aquest cas ens tocarà assumir  totes les correccions
a nosaltres. Hi ha material ja lliurat a Doyma, per un número de
2005. També hi ha el de dos números acabats del 2006.

Pàgina web. És l’altra eina habitual de comunicació i difusió del que
es fa a l’Acadèmia. En l’últim temps hi ha hagut un increment nota-
ble de la informació visual i auditiva sobre els actes que es fan a
l’Acadèmia, que es pot consultar fàcilment. Ara ja cal una actualització
bastant continuada. Pel que fa al fons digital antic hi ha el text de tots
els discursos d’ingrés, des que els tenim impresos, pràcticament
més d’un segle. Dins de l’última convocatòria del fons de biblioteques
de la Generalitat hem demanat la digitalizació de l’últim període de
la nostra revista, i esperem que tingui una resposta positiva. També
estem ultimant el conveni per a incloure un link que pugui incorporar
el text de la revista Gimbernat, d’Història de la Medicina, que té
digitalizats 46 volums, i de la cinquantena més dels llibres editats
pel Seminari Pere Mata de la Universitat de Barcelona. Això en part
en el programa RACO (Revistes Catalanes d’Accés Obert) finançat
principalment per la Conselleria de Cultura a través de la Biblioteca
de Catalunya.




